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Z obsahu: 
Zápis z RO č. 12/06/19; Zajímavosti ze ZŠ Karla Vokáče; Prázdniny se blíží – MŠ informuje; 

Činnost oddílu – Sport pro všechny; „Míla“; Reklama; Výlet do Regensburgu; Letní úvaha o cestování; 
Zámecká nokturna po 15.; Ohlédnutí za 8. Strašickou muzejní nocí; Pohádkový les; 

Rožmberkové v Brdech; Spory o vodovod; Předběžný program posvícení…

Na stránkách červencového Barňáku 
najdete také ohlédnutí za osmou muzejní nocí.
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Doklady a informace na vědomí

2. Informace:  

1. Smlouva o zřízení věcného břemene 
– ČEZ Distribuce, a.s.

RO projednala návrh Smlouvy o zřízení věcného břemene 
– služebnosti ohledně umístění kabelu NN na pozemku p.č. 
1904/1 v k.ú. Strašice. Za zřízení věcného břemene bude 
uhrazena částka ve výši 1.201 Kč.

Projednáno

2. Smlouva o dílo – stavební práce 
„III/11726 opěrná zeď Strašice“

RO byla předložena Zpráva o provozování vodovodů 
v majetku Obce Strašice za rok 2018. Celková délka 
provozovaného vodovodu v roce 2018 činila 22,101 km, 
v obci je evidováno 573 ks přípojek v délce 5,7 km. V obci 
jsou v majetku 2 vodojemy, využívá se pouze vodojem na 

3 3Kamenné (2 x 250 m ). Vodojem na Bambuli (2 x 100 m ) 
zajišťoval dodávku vody a potřebný tlak v síti při špičkových 
odběrech. Tlakové poměry ve vodovodní síti jsou dány 
provozním nastavením čerpadel na ÚV Strašice a hladinou 
ve VDJ Kamenná. Na vodovodní síti bylo řešeno 8 poruch.

RO projednala Smlouvu o dílo na realizaci stavby „III/11726 
opěrná zeď Strašice“. Zakázka byla vysoutěžena SÚS PK 
a zhotovitelem byla vybrána společnost SANAP s.r.o. 
Součástí zakázky je i zbourání a postavení nového nájezdu 
na komunikaci s pozvolnějším sklonem. Celková cena za 
dílo činí 7,807 mil. Kč bez DPH, Obec Strašice bude hradit 
částku 1,239 mil. Kč bez DPH (náklady na vybudování 
nájezdu).

1. Informace:  

RO projednala Smlouvu o poskytnutí účelové dotace ve 
výši 10 tis. Kč na činnost infocentra. Dotace musí být 
čerpána v průběhu roku 2019.
RO schvaluje Smlouvu o poskytnutí účelové dotace 
č. IC 20/19. 

RO schvaluje Smlouvu o dílo – stavební práce 
„III/11726 opěrná zeď Strašice“.

3. Smlouva o poskytnutí účelové dotace – 
Plzeňský kraj

RO byl předložen dopis ohledně poskytnutí finančních 
prostředků, které obdržela Obec Strašice prostřednictvím 
společnosti EKO-KOM, a.s. Za rok 2018 bylo vyplaceno 
268 tis. Kč (celkem odvezeno 94 t tříděného odpadu). Tyto 
prostředky jsou příjmem sdružení právnických osob 
POLYGON, které zajišťuje svoz separovaného odpadu. Za 
1. čtvrtletí roku 2019 byla poskytnuta částka ve výši 54 tis. 
Kč (19 t tříděného odpadu).

RO schvaluje Smlouvu o zřízení věcného břemene 
– služebnosti č. IP-12-0005280/VB/002.

RO projednala nabídku dodávky elektřiny do odběrných 
míst v majetku obce Strašice od společnosti ČEZ ESCO, 
a.s. Tato společnost dodává většině právnických osob. 
Do cenové nabídky budou nově zahrnuty i odběrná místa 
v bývalých kasárnách

4. Nabídka dodávky elektřiny – ČEZ ESCO, a.s.

RO schvaluje cenovou nabídku na dodávky elektřiny 
od společnosti ČEZ ESCO, a.s. do odběrných míst 
v majetku Obce Strašice. 

5. Žádost o pronájem pozemku – P. Buršík
RO projednala žádost P. Buršíka o pronájem části pozemku 
p.č. 1282/4 v k.ú. Strašice za účelem rozšíření stávající 
zahrádky. Bylo provedeno místní šetření, kdy došlo k vytý-
čení plochy pro rozšíření zahrádky. Záměr pachtu byl zve-
řejněn na úřední desce.

RO projednala žádost J. Wolfa o pronájem části pozemku 
p.č. 1282/4 v k.ú. Strašice za účelem rozšíření stávající 
zahrádky. Bylo provedeno místní šetření, kdy došlo k vytý-
čení plochy pro rozšíření zahrádky. Záměr pachtu byl zve-
řejněn na úřední desce.

RO projednala žádosti přidělení zahrádky č. 68. Žádost 
podal pan Petr Kubát a paní Jana Masárová. V minulé 
žádosti uváděla žadatelka, že by ráda zahrádku převedla 
na svého bratra, pana Kubáta. Ten žádost o zahrádku 
podal. 

RO schvaluje pacht části pozemku p.č. 1282/4 dle 
vytýčení v rámci místního šetření panu Jindřichovi 
Wolfovi, bytem Strašice 598.

RO schvaluje pronájem části pozemku p.č. 1282/4 dle 
žádosti č.j. 664/19. 

9. Žádost o souhlas s použitím obecních 
symbolů – Fabiáni Strašice

RO schvaluje pacht části pozemku p.č. 1282/4 dle 
vytýčení v rámci místního šetření panu Pavlovi 
Buršíkovi, bytem Strašice 563.

6. Žádost o pronájem pozemku – J. Wolf

7. Žádost o pronájem pozemku – B. Mašková
RO projednala žádost o pronájem pozemku p.č. 1282/4 za 
účelem pastvy pro koně. RO konstatuje, že dle doporučení 
Komise životního prostředí budou do nájemní smlouvy 
zahrnuty požadavky komise.

8. Přidělení zahrádky č. 68

RO schvaluje přidělení zahrádky č. 68 panu Petrovi 
Kubátovi dle žádosti č. 717/19.

RO projednala žádost o vydání souhlasu s použitím 
obecních symbolů (znak a vlajka) dle OZV č. 1/2009. 
Symboly budou využity na propagačních materiálech 
(plakáty, trička, dokumenty) v souvislosti s konáním MČR 
v Českém lakrosu ve dne 29. 6. a 30. 6. 2019 v obci 
Strašice.
RO schvaluje žádost č.j. 720/19.

Červenec 2019 - ROČNÍK XXVI

Zápis z Rady obce č. 12/06/19
J. Hahner, M. Straka
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RO projednala žádost o zřízení vyhrazeného parkoviště 
u č.p. 605 na registrační značku vozidla za účelem 
parkování vozidla přepravující osobu ZTP, se kterou 
žadatel bydlí v Domově pod Brdy. Na vyhrazeném 
parkovišti pro invalidy parkují i vozidla, která k tomu nemají 
oprávnění.

10. Žádost o zřízení vyhrazeného parkoviště 
ZTP – J. Adam

RO bere na vědomí žádost č.j. 718/19. 

11. Vyjádření k činnosti – Domov – plzeňská 
hospicová péče, z.ú.

RO projednala žádost o vyjádření k činnosti a potřebnosti 
terénní sociální služby. Organizace od září 2018 poskytuje 
odlehčovací terénní služby. V současné době je poskytuje 
i v Domově pod Brdy. Vzhledem k tomu, že se jedná 
o neziskovou organizaci, je v jejich zájmu, aby byli zahrnuti 
do rozvojové sítě sociálních služeb krajského úřadu.

12. Žádost o splátkový kalendář – č.j. 684/19
RO projednala žádost o splátkový kalendář na dluh na 
nájemném. Finanční možnosti dlužníka dovolují hradit 
částku ve výši 2.500 Kč měsíčně.
RO bere na vědomí žádost č.j. 684/19.

13. Žádost o zaslání finančních prostředků na 
dobročinnost

RO projednala žádost o zaslání finančních prostředků na 
dobročinnost na transparentní účet fondu Šance Onkoláč-
kům. Finanční příspěvek ve výši 4.793 Kč byl získán 
v rámci prodejní výstavy žáků ZŠ Strašice ve dnech 
10. 4.–11. 4. 2019. Dle platné legislativy nelze, aby částku 
poskytla přímo ZŠ Strašice. Ředitel školy požádal o uhra-
zení částky z prostředků obce a snížení dotace na činnost 
ZŠ Strašice o tuto částku pro rok 2019.
RO schvaluje žádost č.j. 733/19. 

14. Závěrečný účet obce Strašice za rok 2018
RO projednala zpracovaný Závěrečný účet obce Strašice 
za rok 2018 a Zprávu o výsledku přezkoumání hospodaření 
ÚSC Obec Strašice za rok 2018. Příjmy v roce 2018 činily 
67,898 mil. Kč, výdaje činily 62,934 mil. Kč. Na splátky 
úvěrů bylo vynaloženo 3,784 mil. Kč. Dle sdělení nezávis-
lého auditora nebyla zjištěna žádná skutečnost, která by 
vedla k přesvědčení, že přezkoumávané hospodaření není 
ve všech významných ohledech v souladu s hledisky 
přezkoumání hospodaření.

RO schvaluje podporu projektu společnosti Domov – 
plzeňská hospicová péče, z.ú.

RO bere na vědomí Závěrečný účet obce Strašice za 
rok 2018 a Zprávu o výsledku přezkoumání hospoda-
ření ÚSC Obec Strašice za rok 2018. 

RO konstatuje, že problematika parkování u Domova pod 
Brdy bude řešena s provozovatelem zařízení a Obecní 
policií Strašice. V místě bude osazeno svislé dopravní 
značení, aby bylo možné případné přestupky vymáhat.

RO schvaluje návrh Pravidel prodeje zahrádek v obci 
Strašice ze dne 12. 6. 2019. 

15. Změna rozpisu rozpočtu č. 1/2019
RO projednala změnu rozpisu rozpočtu obce Strašice 
č. 1/2019, kterou provedla vedoucí finančního odboru. 
Jedná se o drobné převody mezi jednotlivými položkami 
v rámci daného paragrafu.

RO projednala zápis z jednání Komise pro občanské 
záležitosti ze dne 27. 5. 2019. Komise se zabývala mimo 
jiné vítáním občánků a přípravou blahopřání pro spoluob-
čany.

20. Pravidla prodeje zahrádek v obci Strašice
RO projednala upravený návrh pravidel prodeje zahrádek 
v obci Strašice. Pravidla budou předložena k projednání 
ZO.

RO projednala Zápis z jednání Komise pro partnerské obce 
ze dne 27. 5. 2019. Komise se zabývala vyhodnocení 
Wandertagu, zájezdem do Regensburgu, akcí Bahna, atd. 
Podzimní koncert kapely Chuan Pedro Rodriges bude 
zrušen, neboť bude probíhat oprava Keltského sálu 
v Hohenfelsu. Příští jednání komise proběhne 24. 6. 2019.
RO bere na vědomí Zápis z jednání Komise pro 
partnerské obce ze dne 27. 5. 2019.

RO projednala zápis z jednání Bytové komise ze dne 
5. 6. 2019. Komise doporučila převedení nájmu bytu z paní 
Žaloudkové na syna Filipa Majera. Komise nedoporučila 
prodloužení nájemní smlouvy paní Lucii Měšťanové. Příští 
jednání komise proběhne 10. 7. 2019.

RO bere na vědomí Zápis z jednání Komise pro kulturu, 
sport a turismus ze dne 27. 5. 2019.

RO bere na vědomí Zápis z jednání Komise pro 
občanské záležitosti ze dne 27. 5. 2019.

RO schvaluje Změnu rozpisu rozpočtu obce Strašice 
č. 1/2019. 

17. Zápis z jednání Bytové komise

RO projednala zápis z jednání Komise pro kulturu, sport 
a turismus ze dne 27. 5. 2019. Komise se zabývala akcemi, 
které budou v průběhu léta probíhat. Komise sestavila 
předběžný program na posvícení (měl by být zveřejněn 
v červencovém Barňáku). V diskuzi vyplynuly požadavky 
na zajištění schůdků k podiu na koupališti. Dále zazněla 
prosba na vytvoření kalendáře akcí na webových stránkách 
obce. Příští jednání komise proběhne dne 24. 6. 2019.

18. Zápis z jednání Komise pro kulturu, sport 
a turismus

RO schvaluje převedení nájmu na syna dle žádosti 
676/19. RO neschvaluje prodloužení nájemní smlouvy 
dle žádosti 695/19.

16. Zápis z jednání Komise pro partnerské obce

19. Zápis z jednání Komise pro občanské 
záležitosti

Červenec 2019 - ROČNÍK XXVI
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RO schvaluje žádost č.j. 782/19.

RO projednala žádost o zavedení plynového topení do 
bytu, který žadatelka užívá. Topení bylo vybudováno již 
v roce 1986. Vzhledem k věku a zdravotnímu stavu není 
žadatelka schopná obsluhovat kotel na tuhá paliv a nosit 
uhlí a dříví do bytu.

22. Žádost o zavedení plynového topení 
– S. Balcarová

23. Žádost o pronájem nebytových prostor 
– V. Ungermanová

RO schvaluje žádost o pronájem nebytových prostor 
č.j. 784/19.

21. Návrh OZV – zákaz podomního prodeje

RO projednala návrh programu jednání ZO dne 27. 6. 2019. 

RO projednala žádost o pronájem nebytových prostor 
v budově zdravotního střediska po paní H. Šmídové.

24. Program jednání ZO

RO projednala návrh OZV o zákazu podomního a pochůz-
kového prodeje.
RO bere na vědomí návrh OZV o zákazu podomního 
prodeje.

a) Žádost o prodej pozemku p.č. 1882/1 - 
Chudobovi

b) Informace k plánovanému prodeji části pozemku 
p.č. 1847/83 v Koutě

c) Pravidla prodeje zahrádek v obci Strašice
6. Projednání Závěrečného účtu obce Strašice za rok 

2018
7. Rozbor hospodaření obce Strašice k 31. 3. 2019

9. Žádost o splátkový kalendář – č.j. 684/19

12. Kontrola usnesení
13. Interpelace zastupitelů
14. Návrh usnesení
15. Závěr

RO schvaluje návrh programu jednání ZO dne 
27. 6. 2019.

8. Rozpočtové opatření obce Strašice č. 4-2019

10. Informace o získaných dotacích
11. Zpráva o činnosti Kontrolního výboru ZO Strašice

2. Schválení programu jednání
3. Schválení orgánů jednání
4. Náměty a podněty občanů
5. Prodej majetku obce

RO doporučila, aby se jednání ZO řídilo následujícím 
programem.

1. Zahájení

Zajímavosti ze Základní školy Karla Vokáče Strašice 
za měsíc červen

Okresní kolo Pythagoriády

Peer program pro šesté třídy

V pondělí dne 27. května proběhlo okresní kolo matema-
tické soutěže Pythagoriáda. V četné konkurenci si 
nejlépe vedla ve své kategorii žákyně 8.A Adriana 
Málková, která obsadila krásné páté místo z 19 sou-
těžících. Velmi pěkné 11. místo z 31 soutěžících získala 
žákyně třídy 7.A Vanesa Müllerová. V polovině soutěžního 
pole se umístila Veronika Červenková z 5.A a šesťačka 
Eliška Kocábková se umístila na 12. místě. Děkujeme 
všem žákům za účast a reprezentaci školy!

Ve dnech 29. a 30. 5. 2019 se žáci 6.A a 6.B zúčastnili druhé 
části “Peer programu” - programu prevence sociálně 
patologických jevů, který pro žáky šestého ročníku 
každoročně připravuje výchovný poradce pan Ing. Vladimír 
Pospíšil. První část vrstevnického programu byla 
věnovaná zdravému životnímu stylu a proběhla koncem 

Mgr. Olga Škardová

 Ing. Vladimír Pospíšil

Druhou část osobně řídil výchovný poradce s vyškolenými 
dobrovolníky ze 8.A v tomto složení: Eliška Krchovová, 
Pavlína Převrátilová, Aleš Lejček a Slávek Krchov. 
Peeři dohlíželi na žáky rozdělené do skupinek, které se 
měly vypořádat s tématem “Šikana - příčiny, znaky, 
důsledky a řešení.” Žáci své práce odprezentovali před 
zbytkem třídy. Každá skupina získala bodové hodnocení 
a od peerů rovněž rozbor kladů a záporů své práce.

Velmi dobrou organizační, znalostní a kamarádskou 
vstřícností vynikaly obě peerky E. Krchovová a P. Pře-
vrátilová.

měsíce dubna. Žáci šestých tříd byli rozděleni do skupin 
a museli se vypořádat formou skupinové práce s různými 
tématy. První část programu vedla pracovnice PPP 
Rokycany Bc. Petra Veselá.

Ze třídy 6.A byla nejlépe hodnocena skupina „Okurča-
ta” ve složení: E. Kocábková, T. Novotná a J.Tejček. 
Ze třídy 6.B se nejlépe umístila skupina „Čiperné jum-
perky” ve složení: S. Elicarová, T. Brabcová, A. Hala-
mová a R. Sovová.



strana 5

BarňákBarňákBarňák
STRAŠICKÝ MĚSÍČNÍKSTRAŠICKÝ MĚSÍČNÍKSTRAŠICKÝ MĚSÍČNÍK

Pak se děti 1. stupně vydaly na cestu k ohništi pod lesem. 
Kromě opékání špekáčků na ně čekala spousta soutěží a 
úkolů, které pro ně připravili žáci třídy 8.B. Současně 
proběhl Den dětí ve školní družině, který byl plný soutěží. 
Odměnou byl v horkém dni dětem nanuk a sladkosti. Třídy 
druhého stupně podnikly se svými třídními učiteli 
turistickou vycházku po okolí Strašic. Počasí bylo pěkné, a 
tak si všichni Den dětí užili.

Mgr. Jiří Monhart

Den dětí

Celkově tedy kluci obsadili druhé místo z celkového 
počtu deseti týmů.  Tým se skládal z těchto borců: 
Štěpán Kunc, Lukáš Veverca, Adam Tyrpekl, Vojta 
Časný, Jiří Žiačik, Kuba Vostatek, Martin Sklenář, Míša 
Lang a benjamínek týmu z 5. A Pavlík Štokr. Všem 
klukům gratulujeme a děkujeme za výbornou reprezentaci 
naší školy!

Fotbal

V pátek dne 31. května proběhly na škole oslavy Dne dětí. 
Je již tradicí, že se tento den na škole neučí a děti se věnují 
různým herním a tělovýchovným činnostem. Pro prvňáčky 
je tradičně přichystáno malování na obličej. Letošní Den 
dětí zahájil pan ředitel školy slavnostním proslovem, poté 
předal žákům prvního a druhého stupně dárky: nové 
pingpongové stoly do každého patra a každé třídě kornout 
s dobrotami. 

Poslední meziškolní turnaj v tomto školním roce byl dne 
30. května fotbal žáků do 7. tříd. Žáci naší školy našli 
přemožitele až v posledním utkání turnaje ve finále. 
Finálový zápas proti TGM Rokycany skončil bezbrankovou 
remízou a rozhodovaly tak pokutové kopy, ve kterých byly 
úspěšnější Rokycany. Celý turnaj naši reprezentanti 
předváděli výborné výkony a přehrávali všechny soupeře, 
včetně finálového zápasu, ve kterém bohužel nedokázali 
skórovat. 

E. Buchová a Mgr. Marcela Paulová

Ještě více se dařilo našim dvěma nejsportovnějším 
Kačkám, které excelovaly v kategorii jednotlivkyň 
základních škol. Kačka Valečková celý náročný závod 
s přehledem vyhrála a získala tak zlatou cennou 
medaili. Medailově úspěšná byla i Kačka Urxová, která 
se rozhodně nenechala zahanbit a vybojovala bronzo-
vou medaili. 

V pátek dne 7. června se naši nejzarytější sportovní fan-
dové zúčastnili nejoblíbenějšího závodu školní sportovní 
sezóny – Vršíčekmana, který proběhl na rokycanském 
koupališti. Tento malý triatlon se skládá z 600 m plavání, 
12 kilometrové trati na kole a 3 kilometrového terénního 
běhu.   

Základní škola Karla Vokáče Strašice věnovala na do-
bročinné účely výtěžek z dubnové prodejní velikonoční 
výstavy. Částka 4.793 Kč byla prostřednictvím obce 
Strašice převedena na transparentní účet Nadačního 
fondu Šance Onkoláčkům. Tato nezisková organizace 
materiálně a finančně pomáhá dětem s vrozenými 
vadami a jiným závažným onemocněním a dětem 
s onkologickým onemocněním. Ještě jednou 
děkujeme všem, kteří koupí velikonočních výrobků 
podpořili tuto akci.

Mgr. Martin Straka, ředitel školy

Dobročinná akce

Vršíčekman

Tento závod lze absolvovat v družstvu, kdy každý ze tří 
členů plní jeden z úseků závodu, my už jsme ale pochopili, 
že nejlepší je zvládnout celý závod – všechny tři úseky 
v kategorii jednotlivců, kdy už jen to, že celý závod dokon-
číte, je považováno za výkon sezóny. 

Letos jsme měli v těchto disciplínách opět největší 
zastoupení. V kategorii chlapců si nejlépe vedl sedmák 
Štěpán Kunc, který obsadil v kategorii jednotlivců 
základních škol skvělé čtvrté místo, hned za ním 
skončil na 5. místě Honza Dezort z devátého ročníku. 
Velmi dobře si vedl i sedmák Lukáš Veverca, který 
obsadil sedmé místo, a deváťák Michal Šiman, který 
dorazil do cíle jako devátý. 

Červenec 2019 - ROČNÍK XXVI
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Děkujeme našim sportovcům za příkladnou reprezentaci 
školy a přejeme jim krásné sportovní užití prázdnin! 

Nesmíme zapomenout ani na naše jedno družstvo 
chlapců, které jelo sbírat zkušenosti a příští rok se jistě 
postaví na startovní čáru v kategorii jednotlivců. Tohle 
družstvo ve složení – plavec Fanda Huml, cyklista 
Michal Červenka a běžec Pavel Harčarik obsadilo 
pěkné 9. místo v kategorii družstev chlapců základních 
škol z šestnácti družstev.

Mgr. Pavla Hrazdilová

Vodácký kurz pro 9. ročník
Předmětová komise tělesné výchovy přišla s návrhem 
rozšířit sportovní dovednosti našich dětí o další sportovní 
odvětví, a tak se letos v červnu poprvé konal na pro žáky 
devátých ročníků vodácký kurz.

Rozhodli jsme se sjíždět naši nejbližší řeku Berounku, která 
sice patří mezi ty klidnější řeky, zato nabízí nádherné 
přírodní scenérie. Začátek našeho vodáckého kurzu 
proběhl v Dolanech, kde nám byly zapůjčeny lodě s přísluš-
ným vybavením a kde proběhlo první seznámení s vodác-
kými dovednostmi. Jelikož deváťáci byli velmi šikovní, 
mohli jsme se brzy vydat po proudu Berounky směrem ke 
kempu v Nadrybech, kde jsme strávili první noc.

K vodáctví patří také kempování, takže si naši mládežníci 
vyzkoušeli, jak sami dokážou postavit stan, uvařit si jídlo, 
opatřit dřevo, rozdělat oheň a pak po sobě zase všechno 
dokonale uklidit. Myslím, že se jim to dařilo a že je to dokon-
ce velmi bavilo. Volné chvíle jsme prokládali koupáním 
v řece, volejbalovými zápasy anebo jen povídáním u ohně. 
Musím říct, že parta letošních deváťáků je ohromná.

Druhý den jsme absolvovali poněkud delší úsek, takže se 
začala projevovat únava z pádlování i ze slunce, které nám 
nádherně svítilo téměř celé tři dny. Přesto jsme si pobyt na 
vodě velmi užívali, úspěšně jsme překonávali všechny 
překážky, které se nám postavily do cesty, a pohodově 
jsme pluli směrem k Liblínu, kde jsme v odpoledních 
hodinách zakotvili v kempu Kobylka. Cestou jsme ještě 
stihli navštívit zříceninu hradu Libštejn, která se nad 
Berounkou tyčí nedaleko Liblína.

Dne 13. června přišli v rámci projektu „Vítáme Vás v naší 
školičce“ do základní školy rodiče našich předškoláčků, 
aby se seznámili s budoucí paní učitelkou Mgr. Irenou 
Mitterbachovou. Rodiče se dozvěděli informace o prvním 
školním týdnu a o pomůckách do první třídy. Přejeme našim 
budoucím žákům sluníčkové léto a v září na viděnou ve 
škole!

Opět jsme si v odpoledních hodinách užili koupání v řece, 
zahráli si volejbal a užívali si toho, že ještě není sezóna, 
a kempy jsou tak zatím příjemně nenaplněné. 

Dva roky utekly jako voda a my jsme opět měli tu čest 
přivítat v naší škole starosty čtyř obcí, jejichž mladí 
obyvatelé strašickou základku navštěvují jako žáci.

Poslední den jsme zvládli úsek, který byl přibližně stejně 
dlouhý jako den předešlý, jen nám Berounka trochu více 
tekla. Před závěrečným zakotvením jsme si ještě stihli 
prohlédnout zříceninu hradu Krašov, kde nás zastihla lehká 
bouřka, a pak už jsme doplouvali do Tříman, kde naše 
cesta v kempu U Mloka končila. Vyčistili jsme lodě a plni 
zážitků jsme čekali na autobus, který nás odvezl zpátky do 
Strašic. Byly to krásné tři dny, kdy jsme poznali naše děti 
zase z jiné stránky a věříme, že jim vzpomínky z této akce 
dlouho zůstanou v jejich myslích a budou je inspirovat 
v těchto sportovních aktivitách i do budoucna.

Projekt „Starostové v naší škole 2019“

Mgr. Pavla Hrazdilová

Po slavnostním přivítání a zahájení proběhla v multimedi-
ální učebně prezentace jednotlivých obcí, kterou si žáci 
o své rodné vesnici připravili a kterou mohl každý starosta 
doplnit informacemi, jež považuje za důležité. 

Vítáme Vás v naší školičce

Mgr. Monika Kebrlová 

Tento slavnostní den se uskutečnil ve středu 12. června 
a nám bylo velkou ctí přivítat na půdě naší školy pana 
starostu Ondřejíčka z Dobříva, pana starostu Koláře 
z Cheznovic, pana starostu Poura z Tění a strašického 
starostu pana Hahnera. Každý ze starostů dostal své 
družstvo, které tvořili žáci dané obce a s kterým strávili 
příjemné dopoledne v týmové spolupráci.

Pak už se všichni přesunuli do společenské místnosti, kde 
čekalo na naše hlavní hrdiny dne natěšené obecenstvo. 
Vybraní zástupci tříd mohli se zaujetím sledovat další 
soutěžní disciplínu, kterou byl vědomostní kvíz, jež prověřil 
znalosti soutěžících o svých obcích. Bylo zajímavé sledo-
vat, jak se družstva radila a jak potom pomocí hlasovacích 
karet někdy došlo ke shodě o správné odpovědi a někdy se 
naopak karty lišily, takže jsme s napětím očekávali 
správnou odpověď a následné různorodé bodové ohodno-
cení. Pro odlehčení soutěžní atmosféry dostaly po 
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Mgr. Pavla Hrazdilová

Zájezd do Regensburgu
Několik žáků naší školy z osmého a devátého ročníku mělo 
možnost se zúčastnit zájezdu do Regensburgu, který 
pořádala obecní komise pro partnerské vztahy a který si 
pro nás připravil pan starosta Graf z partnerské obce 
Hohenfels. Výlet proběhl v neděli 16. června.

Již v půl sedmé ráno jsme autobusem vyrazili vstříc novým 
zážitkům a poznávání zahraniční kultury. Po vydatné, typic-
ky německé snídani na nádherném dvoře pod vonícími 
lípami jsme se po vystoupení z autobusu dotkli dlažby 
historického centra města, kterému se česky říká Řezno. 
Bavorské město na Dunaji nás okouzlilo svou krásou 
a pohodovou atmosférou. Museli jsme sice občas vytá-
hnout deštníky, ale to na výsledném dojmu nic nezkazilo. 
Navíc jsme byli znovu příjemně překvapeni neskutečnou 
pohostinností starosty Grafa, který se o nás bezvadně 
staral. 

skončení kvízu prostor všetečné otázky našich dětí, které 
kupříkladu zajímalo, jaké byly oblíbené a neoblíbené 
předměty starostů, jestli dostávali poznámky, co nového 
plánují vybudovat ve svých obcích pro mladé obyvatele 
a podobně. Společenskou místností se nesl smích a dobrá 
nálada, starostové vzpomínali na dobu, kdy byli ještě dětmi 
a všem se tato zábavná diskuse moc líbila.

Finální část tohoto setkání proběhla v tělocvičně, kde si 
družstva poměřila síly a dovednosti ve sportu – konkrétně 
v malém volejbalovém turnaji, do kterého se všichni 
starostové se svými družstvy aktivně zapojili. V závěreč-
ném součtu všech bodů vyhrálo družstvo Dobříva před 
Strašicemi, třetími Cheznovicemi a “bramborovými“ 
Těňmi. Co ale bylo pro všechny mnohem důležitější je, že 
vše probíhalo v pohodovém duchu, všichni zúčastnění 
prožili zajímavý, zábavný a pro svou práci přínosný den 
a že starostové mohli vidět a poznat žáky svých obcí při 
dovednostech a prokázaných znalostech, které se jim 
snažíme v naší škole předávat a které pak děti dokážou 
v praktickém životě použít.

Mgr. Pavla Hrazdilová

Odpoledne jsme autobusem přijeli na velmi zajímavé místo 
v blízkosti Regensburgu – k památníku Walhalla – chrámu 
německých velikánů, který nás fascinoval svou monumen-
tálností a historickou unikátností. 

Mgr. Pavla Hrazdilová

Po závěrečném posezení u kávy a koláče jsme se rozloučili 
s naším hostitelem a poděkovali za krásný den plný nových 
poznatků. Do Strašic jsme dorazili ve večerních hodinách, 
byli jsme rádi, že jsme poznali další kousek sousední země 
a procvičili si konverzaci v německém i anglickém jazyce. 

Projekt Hrajeme si jako kdysi
V úterý 18. června proběhl na naší škole nový projektový 
den, který měl za úkol naučit děti hrát si tak, jako si hráli 
jejich rodiče a prarodiče. Celá akce se konala na našich 
venkovních sportovištích. A proto jsme byli moc rádi, že 
nám v tento den počasí připravilo nebe bez mráčků. 

Kluci a holky z prvního stupně vyběhli ze svých školních 
lavic po velké přestávce. Venku je čekalo osm stanovišť 
s nejrůznějšími aktivitami, se kterými je seznamovali jejich 
nejstarší spolužáci z devátého ročníku. Malí kamarádi si tak 
mohli vyzkoušet chůzi na chůdách, skákání v pytli, hru 
s kuličkami, malou školu skákání přes švihadlo a přes 
gumu, lezení po laně, válení sudů či akrobacii na trávě. 
Jako bonus je čekalo házení na basketbalový koš, 
u kterého instruoval náš nejlepší školní basketbalista 
Štěpán Košťál. Děti si ve skupinkách samy určovaly pořadí 
a délku pobytu na jednotlivých stanovištích. Strávily na 
čerstvém vzduchu celé dvě vyučovací hodiny a jejich 
nadšení bylo tak velké, že daný čas vyčerpaly do poslední 
sekundy. 

My jsme se zaujetím sledovali jejich rozjařené obličeje 
a radovali se z toho, že se nám podařilo naše malé žáčky 
těmito hrami nadchnout. Věříme, že se nám povedlo naplnit 
smysl tohoto projektu, kterým bylo, aby děti vyměnily hry na 
počítačích, Xboxech, telefonech a sledování televize za 
pohybové aktivity na čerstvém vzduchu, které jsou pro 
jejich vývoj daleko zdravější a zábavnější. Snad zase 
budou sportoviště, hřiště, louky, lesy a chodníky plné 
hrajících si dětí, tak jako tomu bylo v dobách dřívějších. 
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V pátek dne 21. června navštívily 3. – 8. ročníky naší školy 
generálku 30. ročníku Dne pozemního vojska Bahna 2019, 
která proběhla na tankodromu Zadní Bahna u Strašic. 
Účast na akci domluvil a děti na místo bezpečně dovedl pan 
Ing. Vladimír Pospíšil. Děti uchvátil zejména začátek akce - 
seskoky výsadkářů a přelety vrtulníků M 24 a 17 a Sokol. 
K tomu ještě průlet stíhaček Jas 39 Grippen a letounů Alka. 
Dále děti zhlédly část prezentace pozemní techniky a vy-
slechly zahajovací proslov zakončený slavnostním 
výstřelem z houfnice DANA. Na různých stanovištích si děti 
a učitelé mohli zblízka prohlédnout současnou i historickou 
vojenskou techniku. Příjemně strávené dopoledne završil 
pěší odchod do školy.

Festival sportu 2019
Čtvrteční den 20. červen patřil Festivalu sportu, kterého se 
v OC Plaza Plzeň a přilehlém parku zúčastnily děti 
2. – 9. tříd. Svátek sportu, který pořádá Nadace sportující 
mládeže, jsme navštívili letos již potřetí.  Žáci si mohli na 
58 různých sportovních stanovištích vyzkoušet snad 
všechny druhy sportu. Nejvíce zaujaly naše děti stanoviště 
hokeje, florbalu, házené, vzpírání, jumpingu, volejbalu, 
tenisu, lukostřelby, crossfitu a zumby.  Počasí nám přálo 
a každý si pro sebe našel nějaký ten sport, a tak se všichni 
vrátili spokojeni a plni sportovních zážitků.

Mgr. Marcela Paulová

Návštěva generálky Bahen 

Během měsíců května a června se třídy 1. stupně zú-
častnily čtyřhodinové přírodovědné vycházky, kterou pro 
děti přichystaly Vojenské lesy a statky, divize Hořovice. 
Pracovníci VLS připravili pro děti formou zážitkové 
pedagogiky naučnou poznávací stezku kolem rybníka Tisý. 
Děti měly poznávat správné názvy zvířat, rostlin a stromů 
a zapisovat si je do notýsku. Cestou se dověděly mnoho 
zajímavostí o přírodě a její ochraně a také si v ní zahrály 
několik pěkných her. Na konci každý dostal drobný dárek 
a proběhlo vyhodnocení tohoto zajímavého půldenního 
projektu, který děti velmi nadchl. Žáci si hravou a názornou 
formou upevnili své znalosti i kladný vztah k přírodě.

Ing. Vladimír Pospíšil

Mgr. Alžběta Kapolková

Na 1. stupni proběhl 3. ročník soutěže „O největší vypěs-
tovanou ředkvičku“. Od dubna se žáci v jednotlivých třídách 
starali o svá políčka. Selo se, jednotilo, okopávalo a pravi-
delně zalévalo. Pozorovali jsme úrodu a sledovali, která 

Lesní pedagogika pro žáky 1. stupně

Soutěž o největší ředkvičku

ředkvička bude „ta největší“. Vítěznou ředkvičku se poda-
řilo vypěstovat žákům ze 4. A. Všem malým pěstitelům 
gratulujeme a příští rok se opět uvidí!

Malí zahradníci 1.st. ze ZŠ Karla Vokáče Strašice 

Poslední pondělí tohoto školního roku patřilo beze zbytku 
našim sportovcům. Hned první vyučovací hodinu se 
tělocvična naší školy zaplnila téměř do poslední žluté 
značky příznivci cvičení s hudbou. Melodie rytmické hudby 
se rozléhaly celým cvičebním prostorem a my jsme rozvlnili 
svá těla zumbou. Ač zpocení do posledního kousku trička, 
užili jsme si taneční kreace do sytosti.

Velký sportovní den

Hned po vydechnutí po náročném cvičebním tempu 
postavili příznivci volejbalu síť a rozpoutalo se klání 
o nejlepší volejbalový tým naší školy. Zpočátku byli hráči 
rozpačití, ale jakmile se rozehráli a dostali se do tempa, byly 
k vidění náročné a napínavé výměny, na které jsme byli 
náležitě pyšni. O vítězi muselo rozhodnout prodloužení, 
protože boj o první místo byl velmi vyrovnaný. Ale nakonec 
přece jen zvítězili zkušení sportovci z 9.A po těsném 
boji s družstvem z 8.A. V boji o třetí místo byli 
úspěšnější žáci ze 7.A, a bramborovou příčku tak 
obsadilo mužstvo 8.B.

Závěr tohoto, pro sportovní nadšence báječného dne, patřil 
slavnostnímu vyhlášení celoroční soutěže Sportovec 
roku. Děti sbírají body po celý školní rok, získávají je za 
účast a úspěchy v soutěžích i třeba za aktivní práci ve 
sportovních kroužcích nebo účastí na sportovních akcích 
pořádaných školou. A protože strašická devítiletka je ve 
sportu již několik let velmi úspěšná, konkurence v této 
prestižní anketě je velká. Všichni sportovci si zaslouží náš 
velký obdiv, protože čestně a úspěšně reprezentují naši 

To ale stále nebyl konec našich sportovních aktivit. Na 
zelený pažit místního Spartaku vyběhli dva rivalové, tým 
strašických fotbalistů proti “zbytku světa“, nebo chcete-li, 
proti přespolním. Ambice přespolních byly veliké a součástí 
jejich týmu byly dobřívské, cheznovické i těňské hvězdy, 
ale Strašičtí ukázali, že se letos stali zcela zaslouženě 
mistry okresního přeboru bez jediné porážky. Po vyrov-
naném souboji se tak z výhry 6:5 radovali fotbaloví žáci 
ze Strašic.
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Výsledky Sportovce roku:

Chlapci: 1. místo – Štěpán Kunc ze 7.A, 2. místo – 
Michael Šiman z 9.A, 3. místo – Honza Dezort z 9.A

 Mgr. Pavla Hrazdilová

Dne 25. 6. vyrazila první třída na tělovýchovnou vycházku 
do Dobříva. Naše výprava byla i prvoučná, cestou jsme 
viděli lesní žabky, užovky a zlatohlávka zlatého, pomněnky 
atd… Také jsme mlsali lesní jahody a borůvky. Počasí nám 
přálo, sluníčko se na nás smálo po celou dobu. Příjemná 
zastávka byla u potoka, kde jsme se osvěžili. V Dobřívě 
jsme dokoupili tekutiny a pokračovali do mateřské školky, 
kde jsme využili hravé zázemí na místní zahradě. Do 
Strašic jsme se vrátili již autobusem, příjemně unaveni, ale 
plni zážitků z prožitého dopoledne. Už se těšíme na další 
společná dobrodružství.

Žáci 1. A a paní učitelka Mgr. Monika Kebrlová

Dívky: 1. místo – Kačka Valečková z 9.A, 2. místo – 
Kačka Urxová z 9.A, 3. místo – Pavlína Převrátilová 
z 8.A

Tělovýchovná vycházka 1. třídy

školu nejen v okrese, ale několikrát i v kraji. Jsme na ně 
s kolegy tělocvikáři náležitě hrdi a jen neradi se loučíme 
s těmi, kteří nám v deváté třídě odcházejí na střední školy. 
Jsme ale rádi, že si po absolvování strašických tělocviků 
a sportovních kroužků odnesou lásku k pohybu, která je 
snad bude provázet celý jejich život a dělat jim ho tak 
zdravější, pestřejší a veselejší.

Velká výletnická fotosoutěž
V úterý dne 25. června byly vyhlášeny výsledky druhého 
ročníku výletnické soutěže o nejhezčí fotografii ze školního 
výletu. Soutěžilo se zvlášť za 1. a 2. stupeň, hlasovala 
porota složená z pracovníků školy a starosty obce pana 
Jiřího Hahnera. Letošní výlety byly na prvním stupni 
jednodenní, na druhém stupni dvou až třídenní. Častým 
cílem malých výletníků byl zámek Kozel a CHKO Brdy, 
druhostupňové třídy se rozjely po nejrůznějších koutech 

naší krásné vlasti – např. do Adršpašských skal, do 
Konstantinových Lázní, na Šumavu, do Českého lesa nebo 
stanovat k Berounce. U fotografií se hodnotila nápaditost a 
originalita motivu, kvalita provedení, estetický dojem 
a rovněž originalita a vtipnost popisků. Všechny soutěžní 
fotografie byly velmi pěkné a nápadité. 

Za první stupeň se na prvním místě umístila třída 1.A, 
z druhého stupně získala nejvíce hlasů fotografie třídy 
7.A. Vítězné třídy čekala sladká odměna ze školní jídelny.

Divadelní představení „Švestka“

Malí divadelníci podali zcela profesionální výkon, co se týče 
rolí, dramaturgie, kostýmů i kulis. Diváci byli téměř hodinu 
vtahování do různých humorných situací, které hlavní 
postavy mistrně rozehrály. Děj se odehrává v malé 
železniční staničce Středoplky, do níž přijíždí bývalý vechtr 
Přemysl Hájek (Petr Hynek), kterému patří švestka v za-
stávce. Má povolení ji očesat, ale musí to stihnout do šesti 
hodin večer. Pokud by to nestihl, propadla by úroda švestek 
dráze. Zdánlivě lehký úkol otrhat švestky se komplikuje, 
jelikož mu mladý vechtr Kamil Patka (Kateřina Horčicová) 
odmítne půjčit žebřík. Proto chce Přemysl využít zkušenos-
ti svého kamaráda, horolezce Sváti Pulce (Monika Vaníko-
vá). Ten však do zastávky dorazí na invalidním vozíku, 
neboť si způsobil úraz při pádu z Milešovky. Také Přemy-
slův bratranec Blažej Motyčka (Aneta Lopatová) je pozván, 
aby pomohl strom očesat a získat tak třetinu úrody. Přemysl 
Hájek kromě toho, že všechny zdržuje dlouhým podáváním 
ruky, trpí stařeckou zapomnětlivostí a stále zapomíná, co 
se po něm chce. Naopak Blažej Motyčka neustále ostatní 
zdržuje vyprávěním postřehů k tématu, které bylo probráno 
a již se o něm nemluví. Další zdržení přivodí postupně tři 
ženy, které stanicí projdou nebo projedou – těhotná Emilka 
Najbrtová (Petr Janoušek), sufražetka Jenny Suk (Adriana 
Málková) a rozverná Andulka Šafářová (Nicol Andilová). 
U všech se mladý Kamil Patka pokouší získat přízeň, ale až 
poslední z nich je ochotná se za něj provdat. Náhodně 
příchozí Eda Wasserfall (František Huml) z Klubu českých 
turistů  švestku natřít značku, čímž očesání se snaží na
plodů opět zkomplikuje. Vzávěru hry přijíždí drezínou 
železniční úředník Kryštof Nastoupil (Viktorie Jiranová), 
kterému úroda propadla, protože nestihli švestku včas 
očesat. Přemysl ho však svými řečmi a třesením ruky zdrží 
tak dlouho, dokud vechtr s Andulkou rychle švestky 
neotrhají.

Mgr. Věra Peterková, zástupkyně ředitele školy

V úterý dne 25. června potěšil dramatický kroužek žáků 
druhého stupně naší školy všechny malé i velké fanoušky 
humoru Divadla Járy Cimrmana, neboť pro ně ten den 
dvakrát (dopoledne pro žáky školy a odpoledne pro širokou 
veřejnost) sehrál divadelní představení na motivy hry 
„Švestka“.

Poděkování patří rovněž dalším žákům, kteří se na před-
stavení podíleli – Adamu Šalenovi (opona), Mirce 
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Mgr. Jitka Brejchová

Ukončení školního roku
Do konce školního roku proběhly na škole ještě tyto akce: 

Sazimové (zvukařka), Justýně Rosívalové (kostymérka), 
Vojtěchu Kratochvílovi (zvukař) a Veronice Titlové 
(nápověda).

ve středu dne 26. 6. se uskutečnilo v SD Strašice roz-
lučkové vystoupení třídy 9.A pro veřejnost. Dne 27. 6. 
proběhlo předání vysvědčení žákům 9.A a jejich slavnostní 
vyřazení v obřadní síni OÚ Strašice. V pátek dne 28. června 
bylo žákům rozdáno vysvědčení. Tímto přejeme všem 
dětem krásné, slunečné prázdniny a rodičům i čtenářům 
našich „Zajímavostí ze ZŠ Karla Vokáče” příjemně 
strávené léto! Děti nastupují opět do školy v pondělí dne 
2. září 2019.

Prázdniny se blíží
Měsíc červen je vždy ve znamení výletů. Ty první výpravy 
byly v rámci Mezinárodního dne dětí. Předškoláčci dostali 
pozvánku od základní školy, na dopoledne plné soutěží v 
lese. Děti ze třídy Koťat plnily na zahradě zábavné úkoly od 
princezny Žabky, vyráběly si medaile a hledaly truhlu s 
pokladem plným dárků. Naši nejmladší předvedli, že už 
zvládnou i větší výlet a vyrazili autobusem do Tění a zpátky 
pěšky s batůžkem na zádech. Po cestě si dali svačinku a s 
dobrou náladou dorazili před obědem do školky, kde na ně 
čekaly dárečky. Druhým větším výletem, byla cesta 
autobusem do dobřívské mateřské školy. Velké vyžití na 
jejich krásné zahradě a velmi přátelské přijetí podtrhlo tento 
hezký zážitek. Kromě těchto malých výletů nás čekal ještě 
ten nejdůležitější. Děti ze Sluníček a Koťat, s batůžky na 
zádech a plni očekávání, nastoupily do autobusu směr 
Prusiny u Nebílov. V tamní bývalé škole, kde má základnu 
neziskové sdružení Ametyst, je čekal výukový program o 
ovečkách. Bohatá a zajímavá nabídka byla zakončena 
krmením zvířat. Počasí nám přálo a tak jsme se zvesela 
vrátili, plni dojmů, zpět do MŠ. V polovině června jsme měli 
možnost shlédnout představení oblíbeného divadla Nána, 
paní Jelínkové. Čekala nás Modrá pohádka o tátovi 
kapitánovi a mámě plavčíkovi a hlavně o lásce, přátelství, 
skromnosti a pochopení. Výborný herecký a pěvecký 
projev společně s nádhernými kulisami zprostředkovaly 
dětem velký kulturní a emotivní zážitek. Celý červen nám 
přálo již letní počasí a tak se Berušky koupaly v malém 

Školní rok v mateřské 
škole utekl a pro 23 dětí 
je to rok poslední. Slav-
nostní rozloučení s před-
školáky na obecním úřa-
du bude stvrzeno ještě 
posezením s rodiči na 
školní zahradě a pro ty 
odvážné i nocováním ve 
školce bez rodičů. Je to 
pro děti velká zkušenost 
a předzvěst změn, které 
je čekají nástupem do 
základní školy. Přejeme 
všem hodně štěstí a krá-
sné prázdniny. 

nafukovacím bazénku na zahradě mateřské školy a větší 
děti z Koťat a Sluníček často vyrážely do přírody. K 
Padrťskému potoku, na Bílou skálu, k rybníku Tisý a do 
mnoha zákoutí lesa v nejbližším okolí. Také dopolední 
činnosti se mnohdy přesunuly ze třídy do zahrady. Děti 
měly možnost vnímat své okolí všemi smysly. Pro 
mateřskou školu je důležitá také spolupráce s rodiči. Pan 
Filip se svým kolegou předvedli dětem ukázku výcviku 
policejních psů, s možností kontaktu se štěňaty. Pro děti to 
bylo jistě velkým přínosem a nezapomenutelným zážitkem. 
Moc děkujeme. 

Berušky v Dobřívě

Tablo

Ukázka výcviku psů v MSVýlet do Prusin
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Jiří Hahner
starosta obce Strašice

Žáci - 2. místo Senčák Jan, 3.místo Hodek Matyáš. O - 
kategorie předškoláci získala 1. místo Sára Švandrlíková. 
Žákyně kat. l - 1. Doskočilová Eliška a 2. Dardová Nikola, 
žákyně II.  1. Štokrová Markéta,2. Nodžáková Tereza a 3. 
Müllerová Valentýna, žákyně III. 1. Mudrová Aneta, 
2. Müllerová Vanesa.

Žákyně i žáci pod vedením cvičitelek E. Kroupové a J. An-
drlíkové se zaměřují na základní gymnastické prvky, 
atletiku, hry v tělocvičně a orientaci v přírodě V době od 
11.–24. 3. 2019 se žactvo zapojilo do soutěže vyhlášené 
Komisí žactva a mládeže MR ČASPV s názvem Zápolení 
na dálku. Soutěž byla zaměřena na plnění disciplín – skok 
z místa, hod míčem v sedu, přeskoky přes švihadlo za 30 s. 
a přesun po lavičce na čas, nohama na lavičce a rukama na 
zemi. Všichni soutěžící byli nadšeni, soutěž je bavila 
a změřili svoji zdatnost celorepublikově. Všichni se umístili 
ve svých kategoriích do1.poloviny soutěžících. Nejlepší se 
umístila E. Doskočilová a to na 14. místě z celkového počtu 
326 soutěžících. 

Oddíl sport pro všechny 
zajištuje cvičební hodiny 
pro širokou veřejnost – 
rodiče a děti, žactvo 
a ženy. Cvičební hodiny 
rodičů a dětí navštěvuje 
téměř 30 dětí ve věku od 
2–6 let. Děti se sezna-
mují s pohybem na nářa-
dí a novými cvičebními 
pomůckami. Pod vede-
ním zkušené cvičitelky 
Pavly Hrazdilové je po-
hyb dětí doprovázen dět-
skými písničkami. 

 

Dne 1.4 se v tělocvičně ZŠ Strašice konala okresní soutěž 
všestrannosti. Tato soutěž už má dlouholetou tradici. I zde 
uspěli žáci a žákyně na předních místech

V Rokycanech 2. 5. proběhlo okresní kolo v atletice.  Zde 
se zúčastnili žáci Matyáš Hodek a žákyně Dardová Nikola, 

Orientační závod „Medvědí stezka“ se konala 11.6.v Habru, 
kde s e umístily dvojice Hodek Matyáš, Senčák Jan a z děv-
čat Aneta Mudrová a Müllerová Vanesa. Obě dvojice 
postoupily do krajského kola, kde dvojice děvčat postoupila 
do republikového kola.

Ženy se pravidelně zúčastňují cvičebních hodin při hudbě, 
zaměřených na posilování, protahování a strečink. Některé 
se zúčastňují i celorepublikových akcí, tak jako byl slet, 
republikové přehlídky podiových skladeb. Ve dnech 7. – 14. 
července se zúčastní celosvětové Gymnaestrády 2019 
v rakouském Dorbirnu se skladbou Gymnastický sen. Tato 
skladba byla prezentována na Všesokolském sletu a v roz-
šířené verzi bude předvedena v počtu 350 cvičících.        

Mudrová Aneta, Müllerová Vanesa a Nodžáková Tereza. 
Dobrým umístěním postoupili do krajského kola. Zde 
získala výborné 2. Místo Vanesa Müllerová a postoupila do 
republikové soutěže, za žáky postoupil Matyáš Hodek. 

Červenec 2019 - ROČNÍK XXVI

Činnost oddílu sport pro všechny TJ Strašice 2019

J. A



Mnozí čtenáři obecních novin se jistě pozastaví nad úvo-
dem těchto řádků, je potřeba je vysvětlit. V červnových 
dnech se dožil pan Miloslav Orcígr úctyhodných 95 let. 
V mládí Míla hrál fotbal za Strašickou Viktorii, já jej znám od 
r. 1960 již jako funkcionáře Spartaku, kde m.j. zastával 
funkci jednatele. Náplní práce bylo také vést zápisovou 
knihu při výborových schůzích a to Míla s úspěchem zvládal 
– jeho pečlivé zápisky byly také využity při psaní historie 
Strašické kopané v brožurách, které byly v minulosti vydány 
tiskem. Nelze také nevzpomenout na to, že Míla byl přede-

vším funkcionářem Okresního fotbalového svazu, kde se 
svou prací zasloužil o rozvoj fotbalového hnutí nejen ve 
Strašicích, ale i na okrese Rokycany, a toto vše si myslím, 
že zaslouží těchto pár řádků v našich novinách. K mému 
přání Mílovi se myslím připojí i výbor fotbalového 
oddílu a také další příznivci- fandové Spartaku, aby 
Mílova každotýdenní cesta na fotbalové hřiště, při 
zápasech strašických fotbalistů, ještě dalších pár let 
trvala!

Josef Režňák
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Míla, fotbal, 95.

Řezno je čtvrtým největším městem Bavorska, ležícím na 
nejsevernějším místě, kterého dosahuje řeka Dunaj. Ve 
městě se do Dunaje vlévá řeka Regen, která jako Řezná 
pramení pod Pancířem u Železné Rudy. Po Keltech místo 
osídlili Římané, kteří zde za Marka Aurelia vybudovali tábor 
pro legii, zvaný Castra Regina. Ve 4. stol. toto opevněné 

V neděli 16. června si více než čtyřicet strašičáků přivstalo, 
aby stihlo brzký odjezd autobusu. Jednalo se o poznávací 
výlet do bavorského Regensburgu a okolí.

První zastávkou na trase našeho výletu (nepočítáme-li po-
vinný Rozvadov na ranní kávu) byl Adlersberg, úžasné 
místo na kopci s kostelem, bývalým klášterem a pivovarem, 
ve kterém byla podávána typická bavorská snídaně, t.j. bílý 
párek, preclík a pivo. Po snídani jsme odjeli do města 
Regensburg (Řezno).

Kamenný most jsme samozřejmě přešli, nalezli jsme bránu 
do římského tábora Porta praetoria, krátce jsme navštívili 
katedrálu sv. Petra, minuli jsme dům, ve kterém po válce žil 
Oskar Schindler, a úzkými, klikatými uličkami jsme 
doputovali do pivovaru U zámku, kde byl podáván oběd.

Z Regensburgu jsme přejeli k památníku Walhalla, což je 
honosná novoklasicistní budova, kterou dal v letech 
1830–42 postavit král Ludvík I. Bavorský jako památník 
významných osobností "německého jazyka". Stavba byla 
inspirována nebeskou Valhallou z vikingských mýtů, do 
jejíž síní se toužili dostat válečníci po smrti. Prohlídka 
desítek bust osobností, z nichž mnohé byly i nám známé, 
byla velmi zajímavá a pohled od památníku do údolí Dunaje 
byl fantastický.

místo zničili Germáni, ale germánský kmen Bavorů zde 
v 7. stol. přijal křesťanství a v roce 739 zde sv. Bonifác 
ustanovil biskupství. Do řezenské diecéze spadaly Čechy 
v počátku budování českého státu - pražské biskupství bylo 
založeno až v roce 973. Roku 845 do Řezna přišlo čtrnáct 
českých knížat, aby zde přijali křest. V roce 1158 byl ve 
městě korunován Vladislav II. na druhého českého krále. 
Ve středověku město těžilo ze své výhodné polohy na 
obchodní stezce, zvláště po vybudování Kamenného 
mostu, kdy město bohatlo z výběru mýta. Vždyť další 
možnost přejít Dunaj suchou nohou byla až ve Vídni. 
Řezenský Kamenný most údajně postavil stejný stavitel 
jako Juditin most v Praze, který byl předchůdcem Karlova 
mostu.

Výlet do Regensburgu, města na Dunaji

Červenec 2019 - ROČNÍK XXVI
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Poslední naší zastávkou byla obec Donaustauf, kde jsme 
měli tradiční "Kaffee und Kuchen" a pak už zbyl jen 
poslední bod programu - odjezd domů.

Jiří Kantor

Program poznávacího výletu sestavil, celou akci organi-
zoval a financoval a po celý den nás provázel starosta 
Hohenfelsu pan Bernhard Graf s chotí a přítomen byl 
i místostarosta pan Volker Kotzbauer s manželkou. Velmi 
děkujeme a těšíme se na další akce, pořádané v rámci 
partnerství našich obcí.

Červenec 2019 - ROČNÍK XXVI
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že to, co nás učili ve škole třeba v architektuře, nebo 
územním plánování je možné realizovat a skutečně to 
existuje. Mě moc nebaví ležet někde u moře a každou chvíli 
se tam jít namočit a při této činnosti čekat na oběd nebo 
večeři a večer se z All inklusive ožrat. Raději hledám ty 
lepší, ale i horší věci v zemích kde momentálně jsem a rád 
to fotím.  A že je na co koukat a co fotit. Kdysi jsem se učil 
o Verseilles a jeho zahradách, o záhadné stavbě Stone-
henge, o řeckých a římských architektonických slozích, 
o renesančním umění a jeho nádherných věcech ve 
Florencii, o newyorských mrakodrapech a tureckých 
mešitách, ale nic z toho si nešlo prohlédnout zvenku ani 
zevnitř a přesvědčit se, že to je opravdu jedinečné, krásné, 
záhadné. Až nyní, v době svobody si to postupně ověřuji. 
Na druhou stranu, až teď si to skutečné mohu vychutnat ve 
vší nádheře a sebekriticky přiznávám, že dříve bych to asi 
neviděl dnešníma očima a nevšímal bych si spousty věcí. 
Je teď na jednom každém z nás, co si z toho zahraničí 
přivezeme domů. Jestli jen konzumní zboží, nebo fotky, 
nápady, poučení a inspiraci.

Už skoro 30 let můžeme cestovat po celém světě v pod-
statě bez omezení, jen někde na občanku a někde ještě na 
cestovní pas. Pravda do některých zemí je lepší nejezdit. 
Vzpomínám si jasně na dobu, kdy jsme cestovali na šedivé 
pasy do Jugoslávie (pro gramofonové desky), na zelené 
pasy do NDR (pro dětské botičky) a kdy se pro cestu na 
kapitalistický Západ se žádalo o tzv. „devizový příslib“ 
(který se většinou nedostal, anebo dostal za výraznou 
podporu režimu nebo podpis spolupráce s StB). Nicméně 
díky bohu jsou ty doby 30 let pryč a já si mohu ověřit na 
vlastní oči, (stavba STOHENGE – Anglie – moje foto) 

Za komunistů mi občas chodily z Německa prospekty firem, 
které jsem si objednával přes časopis Schöner Wohnen. 
Našel jsem v tom spoustu inspirace pro svoji práci na 
projektech. Dnes si mohu ty věci sám nafotit, prohlédnout 

Vedl jsem kdysi na nějakém semináři diskusi s bývalým 
poradcem paní Tatcherové o bytových otázkách. Za její 
vlády se privatizovaly levně sociální byty za minimální ceny 
a všichni si to nadšeně koupili a ještě na to dostali státem 
garantované úvěry. Problém byl, že za několik let výrazně 

přitažlivého.  Osobně si myslím, že hodně. Jsou prostě 
zvyklí na jiný život tak trochu vlevo, byť si myslí, že jsou 
konzervativně vpravo.

ze všech stran, podívat se zblízka a mohu vidět i věci, které 
bych nikdy neudělal, protože se mi prostě nelíbí.  

A v zemích EU pouze na občanku, kterou nosím pořád 
v peněžence a bez blbých otázek otravných celníků na 
hranicích. Při letošním poznávacím zájezdu do Anglie jsme 
za půl dne (pardon noci) projeli Německem, Belgií, 
Holandskem a Francií a nikde na hranicích nestáli, až 
v Calais, při naloďování na trajekt. Chtěl jsem si také letos 
ověřit, co mají Britové na tom Brexitu tak (zahrady ve 
Verseilles – Francie – moje foto)  

Letní úvaha nejen o cestování
Ing. František Nerad – tzv. senior (ještě pracující, když chce)
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Dne 16. června uspořádala komise pro partnerství 
zadarmo zájezd do Regensburgu v Bavorsku. Ráno přišlo 
k radnici 44 zájemců o poznání čehosi nového a myslím, že 
nelitovali. Mohli si prohlédnout historické město 
Regensburg, mohli si prohlédnout zdarma zajímavý 
památník Walhalla, mohli se na cokoli zeptat. 44 lidí z více 

stoupl počet bezdomovců a stát musel řešit výstavbu 
sociálních bytů. Ptal jsem se, proč to premiérka udělala. 
Odpověď mě překvapila: „Myslela si, že ten kdo je 
vlastníkem něčeho, je konzervativní a volí tedy pravici.“ No 
nic, na Brexitu jsem vydělal, protože cena libry spadla. 
(nejstarší universita v Oxfordu – moje foto)

Pravda, nejsou všude jen pěkné věci, a i z nich plyne 
poučení. Mnoho našinců nechce v zahraničí chodit 
postranními uličkami či v místech, kde nejsou obchodní 
domy a kavárny, ale i tato místa by měla být pro nás 
poučením se závěrem: „Tak tuhle blbost nesmím nikdy 
udělat!!!“ Třeba jako jsem viděl postavené přepychové, ale 
prázdné hotely v Bulharsku, přeplácané „vodní ráje“ ale 
i slumy v Turecku, zámky obtížené mosty přes Seinu 
v Paříži, nesmyslná graffiti v New Yorku a dost i dalších 
hloupých věcí. Nicméně všechno je dnes snadno 
dosažitelné, pokud to člověk chce. Ano, slýchám občas 
argument, že „je mi svoboda cestování houby platná, když 
na to nemám peníze!“  No je to sice argument, ale myslím 
si, že v ČR pro velmi málo lidí. Pan premiér Babiš a jiní se 
chlubí tím, jak nám důchodcům sypou peníze, jak u nás 
roste životní úroveň, jak máme málo nezaměstnaných, jak 
jsme na špičce Evropy. Takže buď lidé lžou sami sobě, 
nebo lže pan premiér. Pokud by lhal, je otázka, proč dostal 
ve volbách tolik hlasů (ve Strašicích vyhrál volby do EP 
s 21,64% hlasů!?). Navíc dnes jsou ceny poznávacích 
zájezdů tak nízké, že si je může dovolit téměř každý. Jen 
chtít. Vzpomínám si, jak kdysi v Komárově dostal jeden 
soudruh za léta ve Straně odměnu zájezd do Jugoslávie 
a po návratu na odborové schůzi se ho ptali, co tam viděl 
zajímavého. Odpověď byla neuvěřitelná: „No nic, samý 
šutry!“ Lhal!! Normální člověk nevydrží koukat 14 dnů na 
„samý šutry“, stejně jako normální člověk není nikdy bez 
koruny. 

než 2 300. To mluví za vše. Lžeme si sami sobě. Mnozí se 
bojí poznání, že žijí ve lži a tak raději nechtějí na vlastní oči 
nic porovnávat, poznávat a přesvědčovat se, že mnoho 
věcí je jinde jinak, než nám tady někdo vtloukal a vtlouká do 
hlavy a než si sami myslíme. Já jsem si ze zájezdu m.j. 
přivezl poznání, že v Bavorsku se prostě ctí neděle, jako 
svátek a když se někde něco opravuje, tak kolem toho 
umějí udělat lešení tak, že to lidi neuráží, ale přitahuje. (viz 
foto z opravy historické radnice v Regensburgu)

www.plzenskyskart.cz

Provozovna Strašice, areál kasáren

Po-Pá 8:00-12:00 13:00-16:00. Tel: 602 414 523, 602 157 925. 

Vykupujeme: veškerý železný šrot, železo litinu, měď, hliník, mosaz, zinek, olovo, nerez, kabely, elektronický odpad. 
Likvidace autovraků zdarma.
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 ZÁMECKÁ NOKTURNA PO PATNÁCTÉ 

Po pìti letech se vrací do legendami opøedeného 
monumentálního sálu zámku Lochovice, kde bude 
v pátek 13. záøí 2019 v 19 hodin uveden hudebnì 
dramatický poøad È MORTA? k výroèím úmrtí 
slavných èeských pìvcù Matyáše Podhorského 
(1800-1849), Kateøiny Kometové Podhorské 
(1807-1889) a Klementiny Kalašové (1850-1889). 
V programu zazní operní árie a dueta z pera 
Wolfganga Amadea Mozarta, Vincenza Belliniho, 
Gaetana Donizettiho, Gioacchina Rossiniho, 
Giuseppe Verdiho, Antona Rubinštejna a Antõnia 
Carlose Gomese. Zpívají Kvìtuše Ernestová 
(soprán) a Andrej Beneš (baryton), laureát pìvec-
ké soutìže legendárního barytonisty Giuseppe 

ZÁMECKÁ NOKTURNA, CHÂTEAU MUSICAL 
NIGTS, unikátní cyklus noèních vokálních 
koncertù, který nabízí v magických prostorách 
hradù a zámkù koncerty s úèinkujícími v dobo-
vých kostýmech, stylovou intepretací a strhujícím 
dramatickým dìjem, vstoupí letos do svého 
jubilejního patnáctého roèníku.

Taddeiho v Neapoli, u klavíru bude vítìz Meziná-
rodní varhanní soutìže v Magdeburgu Drahoslav 
Gric. V mluvených rolích se pøedstaví Veronika 
Slavíková jako Kateøina Kometová Podhorská – 
žena, Klára Štochlová jako manželka hudebního 
skladatele Giuseppe Verdiho Giuseppina 
Strepponi, Erika Øechtáèková jako Filomena Maria 
Cristina Carrara Verdi, její adoptivní dcera, Tereza 
Vokáèová jako Klementina Kalašová – žena 
a Pavlína Vokáèová jako Anna. Dìj poøadu se 
odehrává v létì roku 1889 v provinèní Praze, ve 
Verdiho vile v italské Sant’Agátì a brazilské Bahii. 

více na www.zámeckanokturna.cz

Informace a rezervace sr2000@quick.cz, 

SRDEÈNÌ ZVEME.

Červenec 2019 - ROČNÍK XXVI

 Ó sladký hlase umlklý, 
zda ztich jsi docela? 

Jaroslav Vrchlický, 1889 

Kdo by to řekl, že již v červnu zažijeme letní počasí, mnohdy 
charakteru tropů či spíše nitra saharské pouště? Ovšem na 
počátku měsíce, kdy se chystala další Strašická muzejní 
noc, jsme vzhlíželi k obloze a dešťovým mrakům napjatě 
a s nedůvěrou. Vždyť muzejní noc je vždy akcí značně 
závislou na rozmarech počasí a většina nejrůznějších 
programů počítá s možností konání pod širým nebem.

Pámbů se nakonec smiloval, po vydatném dešti se vrátilo 
sluníčko, a tak mohlo vše proběhnout tak, jak bylo naplá-
nováno. V pořadí již osmou muzejní noc zahájil krátkým 
projevem starosta Strašic, pan Jiří Hahner, na něhož velmi 
krátce, s představením celkového programu navázal ředitel 
muzea Martin Lang. Pomyslné žezlo předal Hrádeckému 
Big Bandu, orchestru, jehož koncerty při této příležitosti již 
mají tradici. Koncert přilákal velké množství posluchačů, 
v nichž převažovali ti poněkud dříve narození. Kapela 
tentokrát hrála celé dvě hodiny a klasické swingové skladby 
střídal jazz modernějšího střihu i zajímavá aranžmá původ-
ně rockových skladeb. Na své si tak mohl přijít každý. Kdo 
na koncertu byl, určitě nám dá zapravdu, že Hrádecký Big 
Band je skvělé hudební těleso a rok do roku zní stále lépe.

Letos jsme již opustili úspěšnou „šňůru“ programů věnova-
ných dopravních historii. Připomeňme si, že Strašice již 
zažily představení dávných jízdních kol, parní stroje na 
silnicích i na kolejích (alespoň formou výstavy), historické 
motocykly a veteránské náklaďáky. Snad jen traktory 
a osobní vozy chybí do úplného výčtu, ale každoročně se 

Ohlédnutí za VIII. Strašickou muzejní nocí
RNDr. Martin Lang, Mgr. Tomáš Makaj
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pořádá tolik akcí, kde je zájemce může spatřit… A tak jsme 
se vypravili znovu do minulosti, tentokrát mnohem 
vzdálenější a muzejní noc proběhla ve znamení starých 
časů obecně, pod názvem „Bývalo za dávných časů“. Jen 
ta dopravní minulost zcela nezmizela, neboť ji, opět velmi 
pěkně a důstojně zastupovalo strašické Muzeum historie 
dopravy, které nejenže otevřelo svá vrata, ale nasadilo na 
okružní jízdy obcí staré autobusy i trolejbus.

Naší letošní stěžejní akcí se stala vernisáž výstavy „Lidová 
architektura na Strašicku“, kterou zahájil její autor Tomáš 
Makaj. Výstava obsahuje reprezentativní průřez lidovou 
dřevěnou architekturou podbrdského typu ze Strašic a je-
jich okolí. Kromě rozsáhlého souboru kvalitní fotodoku-
mentace předvádí řadu typů tesařského a sekernického 
nářadí i např. sestavu nároží roubené stavby. Živě výstavu 
během muzejní noci doprovodila skupina řemeslníků 
zabývajících se experimentálně starými stavebními 
metodami „Skřítkové- tesaři“. Obecenstvu předváděli ruční 
výrobu šindele a část tímto způsobem budované střešní 
krytiny lze vidět i na uvedené výstavě. Ta bude přístupná 
i v době srpnového posvícení, kdy bude rozšířena o další 
exponáty a obrazové materiály.

Osmá strašická muzejní noc je tedy za námi. Setkala se 
s velmi kladným hodnocením veřejnosti a navštívilo ji 
zhruba přes tři sta diváků. Budeme se těšit na další. Už nyní 
pro ni hledáme další zajímavé nosné téma.

P.S.

Ohlédnutí za letošními Bahny včetně fotodokumentace 
a historie prostoru bývalé střelnice najdete v příštím čísle.  

Velkou část noci bavili návštěvníky členové skupiny 
historického šermu „Dažbog“ z Berouna. Kromě klasických 
šermířských ukázek a jednoho komponovaného 
představení provedli děti základy šermířského umění 
a v závěru večera předvedli ohňovou show s orientálním 
tancem, polykáním a pliváním ohně. Perfektně to uměli s 
dětskými návštěvníky, kteří, stejně jako jejich rodiče, byli 
jejich uměním nadšené.

Vážení čtenáři Barňáku, přejeme Vám krásně prožité letní 
dovolené, školním dětem úžasné prázdniny a jejich 
učitelům zasloužený odpočinek. Na shledanou v muzeu, 
vždyť máme před sebou hlavní část sezóny.    
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POHÁDKOVÝ LES 2019
V sobotu 1. 6. 2019 uspořádala PS Trojlístek Strašice 
v úzké spolupráci s Místní knihovnou Strašice již tradiční 
akci pro děti, Pohádkový les.  Tento ročník pohádkového 
lesa navštívilo 140 dětí se svými rodiči, prarodiči, nebo 
jinými blízkými. Pro všechny děti bylo připraveno 11 sta-
novišť, kde na ně čekaly české pohádkové, nebo 
večerníčkové postavičky s připravenými úkoly. Po splnění 
úkolu následovala sladká odměna a děti mohly pokračovat 
na další stanoviště.  Děti se na trati setkali s Machem 
a Šebestovou, s Cipískem, Mankou a Rumcajsem, 
s Pejsekem a Kočičkou, s čerty, čarodějnicemi, ale i 
s Bobem a Bobkem, nebo vodníky a Eliškou ze mlejna. 
Nechyběl ani Ferda Mravenec a Popelka, nebo také známí 
popletové Pat a Mat.  Úkoly byly přizpůsobeny všem 
věkovým kategoriím, které náš pohádkový les navštěvují.  
Start i cíl byly u Muzea středních Brd. V cíli dostal každý 

závodník výměnou za lísteček s razítky malou odměnu 
a poukázku na občerstvení. Na zahradě muzea byla pak 
pro dětské návštěvníky připravena nafukovací klouzačka, 
kolotoč a střelnice, malování na obličej, stánkový prodej, 
občerstvení a také zvířátka na hlazení. Součástí programu 
byla také ukázka zásahu SDH Strašice a ukázka Malých 
hasičů pod vedením pana M. Tejčka a J. Janečkové. Za toto 
doplnění programu jim velice děkujeme. Rádi bychom také 
poděkovali starším dětem, které byly ochotny stát v horku 
v maskách na stanovištích, zaměstnancům Muzea Střed-
ních Brd, členům Svazu chovatelů a všem, kdo se na pří-
pravách a průběhu letošního Pohádkového lesa podíleli. 
Také bychom rádi poděkovali dětem a jejich blízkým, kteří 
se naší pohádkové cesty zúčastnili, a doufáme, že se v tak 
hojném počtu sejdeme zase na příštím pohádkovém lese. 

Za organizátory Petra Sládková

Červenec 2019 - ROČNÍK XXVI
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Rožmberkové v Brdech
Kronikáři zapisovali rok 1310, když na trůn nastoupil nový 
král Jan Lucemburský a české země se po dlouhých letech 
nepokojů začaly pomalu uklidňovat, i když ne tak, jak by si 
všichni přáli. Hned od počátku panování mladičkého krále 
došlo k drobným třenicím s českou šlechtou. První dese-
tiletí vlády nového panovníka se neslo tedy v hledání rovno-
váhy mezi královskou mocí a šlechtou. Ta získala během 

Mgr. Tomáš Makaj

těchto let navrch. Jedním z mocných pánů byl Petr I. 
z Rožmberka, který se z počátku výrazněji politicky nean-
gažoval a v letech 1315–1316 se přidal ke královské straně 
i když nepatřil v některých situacích mezi ty nejvěrnější. 
Příklon ke králi mu přinesl výrazné zisky, které se projevily 
především ve dvacátých letech 14. století. Důvodem 
královi přízně byl i sňatek s královnou vdovou Violou. Ten 
zřejmě inicioval sám Jan Lucemburský nebo jeho man-
želka. Manželství však dlouho nevydrželo, neboť Viola 
zemřela 21. září 1317. Petr I. Rožmberk se oženil podruhé 
někdy kolem roku 1322. V těchto se letech se uplatňuje 
i jeho vliv na krále. Roku 1323 potvrzuje král Jan Petrovi 
doživotní držbu hradu Zvíkov. Tím zřejmě uspokojuje 
částečně peněžní závazky vůči tomuto šlechtici. Ten 
pomáhá králi i nadále a je za svou loajalitu a zásluhy 
jmenován nejvyšším komořím. To se stává v roce 1325. 
Právě v tomto období ovládá Petr I. kraj v okolí Strašic, do 
kterého spadá celá řada obcí a kde již zřejmě dříve vlastnil 
nějaký majetek. Rožmberk ovládá i zemskou stezku 
vedoucí z Německa přes Plzeň do Prahy. Ke své doméně 
přikupuje další obce ze zástavy Nechvala z Osvrančína, 
jedná se o vsi Dobřív, Hrádek a Kuškov, které v té době byly 
pusté.  O necelých deset let později se stává Petr I. spolu 
s Vilémem z Landštějna popravcem v Plzeňském kraji.  
Petr I. z Rožmberka upevnil svou moc a většinu svých 
funkcí si podržel do konce svého života. Co se týče majetku 
v našem kraji, ten úspěšně rozšiřoval dál. V roce 1336 
koupil od krále do dědičného držení hrad Zbiroh s měs-
tečkem a dvěma poplužními dvory, městečko Radnice 
a Mýto, ves Týček a polovinu Medového Újezda s dvěma 
mlýny. Po smrti Petra I. v roce 1347 se o zdejší majetek 
starali společně pozůstalí synové Petr, Jošt, Jan a Oldřich. 
Vztahy s panovníkem Karlem IV. nebyli již tak ideální 
a „Otec vlasti“ proti Rožmberkům několikrát vojensky 
zasáhl.  Zmínka o majetku na Podbrdsku se nám vyskytuje 
až v Rožmberském urbáři, který nechal sepsat Oldřich 
z Rožmberka a je datován do roku 1379. Zde se nachází 
popis celého panství. Jmenována je také hranice s arci-
biskupským majetkem v oblasti Středních Brd. Za husit-
ských válek, pronajal v letech 1422 až 1427 Oldřich 
z Rožmberka zbirožský hrad Zdeňkovi z Rožmitálu, aby jej 
spravoval a chránil jako purkrabí. V roce 1431 přenechal 
Oldřich z Rožmberka Zbiroh za 3000 kop grošů králi 
Zikmundovi a tím se uzavřela více než stoletá historie 
Rožmberského panství v Brdech.
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Červenec 2019 - ROČNÍK XXVI

Spory o vodovod
Výstavba rokycanského vodovodu v oblasti Třítrubeckého 
potoka na počátku dvacátého století se stala bezesporu 
závažným zásahem do hydrogeologických poměrů 
v oblasti centrálních Brd a hned na svém počátku se stala 
středem sporů mezi mlynáři a průmyslovými využivateli na 
jedné straně a na straně druhé městem Rokycany. Svých 
práv se také domáhal i rod Colloredo- Mansfeldů, který 
zájmovou oblast vlastnil od roku 1879. Nejtvrdšími odpůrci 
byli mlynáři, ty tvrdili, že ubude vody a průtok v korytě se 
sníží. Naproti tomu hejtmanství v Rokycanech tvrdilo, že 
průtok zůstane stejný. Argumentem města Rokycan byla 
skutečnost, že voda se nebude brát přímo z potoka, ale 
v okolí bývalé hájovny Tři trubky. Spory vygradovaly 
vzájemnými studiemi, mluvčím mlynářů se stal František 
Lehner z Kamenného Újezdu. Jednání však uvízla, jak se 
říká na mrtvém bodě. Ing. Václav Jiřička zmiňuje: „Mlynáři a 
ostatní odběratelé tedy změnili taktiku. S vodovodem 
souhlasili, ale chtěli přisoudit roční kompenzaci ve výši 
1 000 – 2 000 korun, dle velikosti svého podniku. Avšak tato 
varianta byla hejtmanství odmítnuta.“  Hejtmanství v roce 
1908 nechalo vypracovat velmi podrobnou zprávu, kterým 
bylo uděleno povolení na stavbu vodovodu nejdéle do 
konce roku 1912. Poukazováno bylo na nutnost zbudování 
vodovodu, kdy „největší závadou však jsou zkažené důlní 
vody Mirošovské“. Jedině zbudováním vodovodu ubyde 
nemocí. Zpráva také obsahovala popis jednotlivých 
vodních děl, která využívala síly padrťského potoku. 
Mlynáři neuspěli a stavba vodovodu byla opožděně 
zahájena až v roce 1916. Práce se protáhly až do 
dvacátých let minulého století. V červnu roku 1925 se 
začalo jednat o vodoprávním povolení z roku 1908. Mlynáři 
a majitelé vodních děl podali proti vodovodu další odpor již 
v březnu téhož roku, kde uvedli: „1. že vodovodu města 
Rokycan užívá, ač nebyl kolaudován. 2. že podle zpráv 
z novin o schůzi městské rady v Rokycanech odebírá se 

mnohem více vody než kosektováno. 3 že se vodou plýtvá, 
což patrno z toho, že když vodovod není v noci v perma-
nenci, teče pod mlýnem Peškovým „ na Kocandě“ spousty 
vody mnohonásobně přesahující 12,4 litrů za vteřinu. 
Žádáme proto, aby byl vodovod buď bezodkladně 
kolaudován, aneb zakázáno jeho užívání.“ Odpor proti 
provozu vodovodu byl však marný, a nakonec došlo k jeho 
kolaudaci. Tento stav setrvával až do padesátých let 
minulého století, kdy již byl u moci komunistický režim. 
Provozy využívající vodní síly Padrťského potoka pomalu 
a jistě zanikaly a to především díky zřízení vojenského 
prostoru. Marné byly protesty mlynářů, které se nesly již 
v individuálním duchu. Pánem nad vodním právem se 
stává stát prostřednictvím svých podniků. Likvidace většiny 
vodních děl, které po staletí stávali na březích Padrťského 
potoka, se neodvratně blížila. Jednou z posledních akcí 
byla oprava regulačního potrubí u Horního padrťského 
rybníka, kde byly využity i síly příslušníků PTP. Správcem 
vodního práva byl podnik Alba – západočeské strojírny 
a slévárny, národní podnik Hořovice. V žádosti o finanční 
prostředky od mlynářů se uvádí: „ Dovolujeme si Vám 
oznámiti, že v důsledku poškození starého dřevěného 
regulačního potrubí u horního padrťského rybníka, byli 
jsme nuceni, jako majitelé vodního práva na Padrťském 
potoce, podniknouti velmi nákladnou opravu tohoto 
potrubí. Ministerstvo národní obrany po dohodě s námi 
provede veškeré práce, spojené s položením nového, 
betonového potrubí svými vojenskými pracovními silami, 
aby výlohy za opravu bylo co nejmenší.“ A tak léta padesátá 
minulého století zároveň znamenají konec mlynářů na 
Padrťském potoce, z nichž většina byla následovně 
perzekuována komunistickým režimem. Žádné z vodních 
děl, kromě památkově chráněného hamru v Dobřívě nebylo 
obnoveno.

Mgr. Tomáš Makaj
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Sobota 10. 8. 2019

Společenský dům

Klouzací hrad, malování na obličej pro děti, dětské dílničky

Motoshow Lukáš Petráček (lukaspetracerk.cz)

Hořovická muzika

Chuan Pedro Rodriguez

KB Akustic Band

Taneční zábava kapela Signál

Muzeum Středních Brd

Výstava a křest kalendáře

TJ Spartak Strašice

Tenisový turnaj

Fotbalové zápasy

Neděle 11. 8. 2019

Kostel Svatého Vavřince

Poutní mše svatá, Koncert duchovní hudby

Areál bývalé hasičárny

Tradiční výstava drobného zvířectva, Den otevřených dveří v moštárně

areál u bývalého koupaliště

kapela Cliché, kapela Znouzecnost, dílničky a soutěže pro děti

TJ Spartak Strašice

Fotbalové zápasy, nohejbalový turnaj

Muzeum doprava ve Strašicích

sobota i neděle:  Nostalgické jízdy a dny otevřených vrat

Předběžný program posvícení 2019
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